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Betreft ROW/DHL 
Vergaderdatum en -tijd 29 april 2024  
Vergaderplaats VWS, Apollozaal 2 B-04.33 
Aanwezig Voorzitter Karin Bemelmans 

Secretaris Tjalda de Haas 
Hr. F. van den Eijnden (TLN), mw. S. Elias 
(IenW), mw. C. ter Haar (VBZ), mw. T. Houwers 
(Houwers groep), hr. H. Jansen (NVWA), hr. J. 
van Kooij (Amb. Korenmolenaarsgilde), mw. H. 
Reijnhoudt (GroentenFruithuis), hr. R. Robbert 
(NBOV), mw. M. Ringenier (VWS), hr. F. van 
Rooij (Profri), mw. I. Roosenbrand (CBL), mw. P. 
de Ruyter (LNV), mw. T. Schaeffer (NVWA), hr. 
H. Schippers (Amb. Korenmolenaarsgilde), hr. A. 
Spitters (Jumbo), mw. A. Toor (Profri), mw. L. 
Veldhuis (Voedingscentrum), hr. M. de Vreeze 
(NEN), hr C. Yu (NVZ). 

Afwezig met bericht Mw. A. van Dijk (LTO), hr. F. Gottschall (NAO), 
mw. K van Hoeij-de Boer (NCV), hr. F. van 
Overveld (NCV), hr. M. Reijerman (FNLI), hr. J. 
Rijk (KNS),  

  
  

1. Voorstelronde en vaststelling agenda. 
De voorzitter opent de vergadering en er volgt een voorstelronde. Aan de 
agenda wordt een rondvraag toegevoegd. 
 
2. Mededelingen. 
Rang deelt mede dat de in het vorige overleg besproken wijziging aan het 
Warenwetbesluit bereiding en behandeling van levensmiddelen (BBL) 
voorspoedig loopt. De notificatie en de behandeling in de Raad van State zijn 
achter de rug. Naar verwachting treedt de wijziging 1 januari 2025 in werking. 
 
3. Aftrap nieuwe evaluatieronde voor hygiënecodes. 
Jansen geeft een toelichting. Bij de evaluatie van de hygiënecodes kan gebruik 
gemaakt worden van de meegestuurde document met criteria. Deze zijn 
eerder besproken in dit overleg. Om te voorkomen dat er te veel codes 
tegelijk aangemeld worden bij de NVWA zal er een planning gemaakt worden. 
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Hierbij wordt gebruik gemaakt van het first in first out principe. De oudste 
codes worden het eerst ingepland. De planning wordt vóór 1 juni 
rondgestuurd. 
 
De voorzitter vraagt of er nog vragen zijn. Van der Kooij geeft aan dat de code 
voor molenaars het meest recent herzien is, daarbij zijn verschillende criteria 
uit het nieuwe document al opgenomen. Verder is hij blij dat de risicoanalyse 
in principe hergebruikt kan worden, dit bespaart veel werk bij het herzien van 
de code. Hij adviseert andere codehouders daarom het proces niet te 
ingewikkeld te maken en vooral te focussen op vernieuwingen. 
 
Van Rooij is blij met de mogelijkheid om voor deelsectoren, om de horecacode 
als bron te gebuiken. Hierdoor kan de hygiëne voor bepaalde typen 
horecabedrijven gemakkelijker gewaarborgd worden. 
 
Yu merkt op dat er een verkeerde verwijzing in het document staat. Deze zal 
worden aangepast. 
 
4. Toelichting over te volgen procedure voor goedkeuring van hygiënecodes 

die onder LNV vallen of deels onder LNV en deels onder VWS. 
De Ruyter vertelt dat er de afgelopen jaren af en toe vragen oprezen wanneer 
naast de Warenwet ook de Wet dieren betrekking heeft op een (gedeelte van 
een) hygiënecode. LNV heeft hiervoor in 2019 een regeling opgesteld (deze is 
met de agenda meegestuurd en te vinden op ROW-website). De betreffende 
delen van de hygiënecode kunnen ingestuurd worden bij de RVO, die deze 
behandelt. Het ministerie doet dit niet meer zelf. Meer informatie is te vinden 
via: Gidsen voor goede praktijken (rvo.nl). 
 
5. Bespreking nieuwe aanvulling op de Hygiënecode voor het Slagers- en 

Poeliersbedrijf over napasteurisatie van producten in verpakkingen. 
De voorzitter deelt mee dat de codehouder (KNS) helaas verhinderd is. Rang 
geeft een toelichting. De bestaande Hygiënecode voor het Slagers- en 
Poeliersbedrijf voorziet niet in een bepaling over napasteurisatie. Hieraan is 
wel behoefte in de sector. Omdat alle wijzigingen aan de code goedkeuring 
van de minister nodig hebben is besloten een bijlage op te stellen, die bij deze 
aangeboden wordt. 
 
Omdat de codehouder niet aanwezig is wordt afgesproken dat inhoudelijke 
opmerkingen aan de codehouder gemaild worden, met een CC aan de ROW-
dienstpostbus. De deadline hiervoor is 13 mei. KNS kan dan aanpassingen 
doen waarna de bijlage in overleg met de NVWA wordt aangeboden aan de 
minister. Van der Kooij merkt op dat de bijlage een vergaande beschrijving 
van technologische processen bevat. Hij vraagt zich af of de minister wel 
verantwoordelijkheid kan nemen voor de goedkeuring van processen op dit 
niveau van detail. Industriële bedrijven zouden dit proces ook kunnen gaan 
toepassen. Hij adviseert een richtlijn op te stellen die als handvat bij de 
hygiënecode gebruikt kan worden. De voorzitter en Rang vinden dit een goede 
en verstandige suggestie, die verder besproken zal worden met de NVWA en 
de codehouder. 
 
6. Update infoblad ‘Bring your own’. 
De voorzitter geeft aan dat er een link is tussen dit agendapunt en het 
volgende. Beide vloeien voort uit het IenW-beleid om plastic zwerfafval in het 

https://www.rvo.nl/onderwerpen/dieren-houden-verkopen-verzorgen/gids-goede-praktijken
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milieu te voorkomen. Zij geeft als eerst Elias het woord om een toelichting te 
geven op de stand van zaken rondom het Bring your own (BYO) infoblad. 

 
Elias geeft aan dat haar voorgangster Westra in het vorige overleg het 
infoblad heeft toegelicht. Sinds 1 juli 2023 is er wetgeving betreffende 
wegwerpplastic bij consumptie onderweg, en sinds 1 januari 2024 is er 
wetgeving betreffende wegwerpplastic bij consumptie ter plaatse. Eerder is in 
het ROW/DHL het BYO infoblad toegelicht. Na het vorige overleg kon 
schriftelijk feedback gegeven worden. Deze is ontvangen, maar helaas nog 
niet verwerkt. Wel is besloten naast het uitgebreide infoblad ook een visual te 
maken voor ondernemers. Verder zal de scope van het infoblad nogmaals 
bekeken worden. De BYO-regelgeving in de Regeling kunststofproducten voor 
eenmalig gebruik, waar IenW verantwoordelijk voor is, betreft alleen directe 
consumptie. Elias begrijpt dat het teleurstellend is voor branches dat er nog 
geen verdere voortgang geboekt is, en hoopt het infoblad de komende tijd 
goed af te kunnen ronden. 
 
De voorzitter vindt het goed dat de feedback gezien is en het voornemen er 
nog is. Ze nodigt de vergadering uit om te reageren. 
 
Van Rooij merkt op dat hij vorig overleg al aangegeven heeft dat de 
regelgeving erg complex is en het doel voorbijschiet. Daarnaast geven 
ondernemers aan dat de ILT waarschuwingen geeft aan ondernemers die geen 
BYO accepteren omdat zij al plasticvrije materialen gebruiken en op deze wijze 
aan de regelgeving voldoen. Verder zijn er situaties waarin eenmalige 
materialen noodzakelijk blijven. Hij merkt op dat het plasticgebruik sinds 2018 
al gehalveerd is. 
 
Elias geeft aan niet namens de ILT te kunnen reageren. De wetgeving wordt 
dit jaar geëvalueerd en ze neemt dit signaal mee in de evaluatie. Zij geeft wel 
aan ervan op de hoogte te zijn dat de ILT niet altijd ter plaatse kan 
controleren of een materiaal plasticvrij is of niet. In bepaalde gevallen moet 
dit in het laboratorium getest worden. Ze bevestigt dat men bij het gebruik 
van plasticvrije materialen niet onder deze regelgeving valt, en er geen 
verplichting tot het accepteren van BYO is. Van Rooij antwoordt dat 
ondernemers afhankelijk zijn van de informatie van de leverancier over de 
samenstelling van de materialen, maar hier wel verantwoordelijk voor 
gehouden worden. Daarnaast is plasticvrij in Duitsland weer anders 
gedefinieerd dan in Nederland. 
 
Van Rooij geeft aan dat er vorig jaar een overleg is geweest tussen IenW en 
de horecasectoren. Er is nog geen terugkoppeling geweest op de input die 
daar gegeven is. Elias is niet op de hoogte van dit overleg en komt hier graag 
apart op terug bij Profri. Verder hoort zij voor de evaluatie van de wetgeving 
graag praktijkvoorbeelden van knelpunten in de regelgeving van 
ondernemers(verenigingen). Van Rooij merkt nog op dat de sector graag zou 
zien dat de handhaving van de ILT naar de NVWA overgeheveld wordt, zodat 
zij niet met meerdere inspectiediensten van doen hebben. Van der Kooij ziet 
hier mogelijkheden toe omdat hygiëne en verpakkingen ook onderwerpen van 
de NVWA zijn. Elias geeft aan dat ook dit punt meegenomen kan worden in de 
evaluatie, maar dat er op dit moment wel regelgeving geldt waar de ILT als 
handhavende instantie is aangewezen. Afgesproken wordt dat IenW en Profri 
nader met elkaar in gesprek gaan over SUP-gerelateerde onderwerpen. 
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De voorzitter nodigt andere partijen uit te reageren. Yu geeft aan dat NVZ 
commentaar ingediend heeft en afwacht wat hier uitkomt. Er wordt 
afgesproken dat het aangepaste infoblad met visual vóór publicatie nogmaals 
in het ROW/DHL besproken wordt. 
 
7. Afgifte van allergenen door voedselcontactmaterialen. 
De voorzitter vertelt dat dit agendapunt is ingebracht door de 
Coeliakievereniging maar dat zij vanwege ziekte helaas niet aanwezig kunnen 
zijn. Ter Haar is op de hoogte van het onderwerp en is bereid dit toe te 
lichten. Zij vond op LinkedIn een onderzoek over het risico van afbreekbare 
voedselcontactmaterialen voor coeliakiepatiënten. In de zoektocht naar 
nieuwe duurzame materialen wordt soms tarwe of stro gebruikt, of chitine 
(van schelpdieren) dat ook een allergeen is. Voor voedsel zijn regels rondom 
allergenen wettelijk vastgelegd. Voor voedselcontactmaterialen mist een 
dergelijk kader, terwijl ook deze een risico kunnen vormen. Zij heeft dit 
probleem ook in gebracht bij de FNLI en bij Fooddrink Europe omdat de wens 
is hierover Europese regelgeving op te stellen. 
 
De voorzitter vraagt of er al concrete voorbeelden zijn. Ter Haar antwoordt 
bevestigend, en wijst op een stuk van het Allergen Bureau, een Australische 
organisatie die alle ontwikkelingen betreffende allergenen volgt. Het stuk is 
hier te vinden: Do Biodegradable Food Contact Materials Pose a Risk for 
Coeliacs?  - Allergen Bureau. Uit Spaanse experimenten blijkt dat de 
materialen waarden afgeven boven de gestelde limiet van 20 ppm. Ze weet 
niet of er bij de Coeliakievereniging al klachten binnengekomen zijn. 
 
Rang geeft aan dat wat VWS betreft de huidige wetgeving voor 
voedselcontactmaterialen voldoende kader biedt wat betreft afgifte van 
allergenen. Artikel 3 van Verordening (EG) nr. 1935/2004 bepaalt dat 
voedselcontactmaterialen geen bestanddelen mogen afgeven die voor de 
gezondheid van de mens gevaar kunnen opleveren en dat de etikettering en 
de aanduidingsvorm consumenten niet mogen misleiden. Het standpunt van 
VWS is dat dit betekent dat producten die allergenen afgeven niet zijn 
toegestaan, tenzij de gebruiker duidelijk op het risico van afgifte van het 
specifieke allergeen wordt gewezen. Dit kan op het etiket, of, bij onverpakte 
producten, middels een bordje bij het product.  
 
De voorzitter merkt op dat het logisch is dat fabrikanten voor deze materialen 
kiezen, omdat ze zeer goed recyclebaar zijn. Van der Kooij vindt dat de 
fabrikant expliciet naar afnemers moet communiceren over het gebruik van 
allergenen, anders kunnen deze materialen niet gebruikt worden in de horeca. 
Yu vindt ook dat de verantwoordelijkheid bij de producent ligt. Rang denkt dat 
de meeste producenten zich niet realiseren dat deze materialen een risico 
vormen voor een bepaalde groep. De voorzitter geeft aan dat producenten 
gericht zijn op innovatie en duurzaamheid en niet op dit soort neveneffecten. 
 
Rang kondigt aan dit onderwerp ook te zullen bespreken in het ROW/DCL 
(contactmaterialen) op 27 mei aanstaande. Yu adviseert brancheorganisaties 
NRK Verpakkingen, Verpact en KIDV hierbij te betrekken. Elias geeft aan 
regelmatig contact met deze organisaties te hebben en biedt aan samen te 
werken op dit thema. Ook neemt IenW dit mee als neveneffect in de evaluatie 

https://allergenbureau.net/do-biodegradable-food-contact-materials-pose-a-risk-for-coeliacs/
https://allergenbureau.net/do-biodegradable-food-contact-materials-pose-a-risk-for-coeliacs/
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van de regelgeving rondom wegwerpplastic. De voorzitter sluit dit 
agendapunt. 
 
8. Rondvraag. 
Van Rooij kondigt aan dat Profri onderzoek heeft gedaan naar kruisbesmetting 
van allergenen (gluten) via frituurvet bij thuisfrituurders en dat er geen 
risico’s gevonden zijn. Vervolgonderzoek bij professionele frituurders volgt 
nog. 
 
Spitters vraagt zich af of de grens tussen verpakkingsmateriaal en 
levensmiddel niet vervaagt wanneer gluten toegevoegd worden. Ter Haar 
antwoordt dat niet gluten toegevoegd worden, maar tarwe. Dit heeft 
verschillende toepassingen als ingrediënt in levensmiddelen, maar 
bijvoorbeeld ook als materiaal bij de teelt van aardbeien of champignons. In 
die sectoren in al wel aandacht voor de versleping van gluten door dit gebruik. 
 
De Vreeze geeft aan zich namens NEN bezig te houden met de internationale 
voedselveiligheidsnorm ISO22000, en hieruit voortvloeiende normen. Hij ziet 
veel raakvlakken tussen deze richtlijn en de besproken onderwerpen. Hij biedt 
aan om tijdens een volgend overleg hierover een korte presentatie te geven. 
Ringenier meent dat dit zeker zinvol kan zijn. De voorzitter neemt het voorstel 
aan en zal de bijdrage van De Vreeze voor het volgende ROW-DCL laten 
agenderen. 
 
Tot slot vestigt de voorzitter de aandacht op het feit dat dit voor Rang zijn 
laatste ROW/DHL overleg was omdat hij met pensioen gaat. Rang dankt 
iedereen voor alle prettige vergaderingen en wenst de vergadering veel succes 
in de toekomst. Hij nodigt de aanwezigen uit om deel te nemen aan zijn 
afscheidssymposium over de hobbykip op 20 juni aanstaande. Zijn opvolger is 
Moniek Ringenier. De voorzitter verheugt zich namens het hele overleg op de 
afscheidsbijeenkomst en verwelkomt Ringenier.  
 
De voorzitter sluit het overleg om 11:14. 
 
De secretaris, 
T.E.J. de Haas 


